
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1468 a r m a n m e l i . i r

شنبه 
1401 .10 .24

21   جمادی الثانی 14/1444   ژانویه       2023

کــوتــــاه

دیدار  رهبریدر  معظم  مقام 
جمعی از مداحان اهل بیت، مداحی 
انتقال  برای  ترکیبی  هنری  را 
معارف و احساسات و نقش آفرینی 
کشور  حساس  معرکه های  در 
دانستند و علت به ثمر نرسیدن 
نقشه جامع و برنامه ریزی شده 
دشمن در قضایای اخیر را محاسبات 
غلط آنها از واکنش مردم، جوانان و 
مسئولان خواندند و تأکید کردند: 
راه مأیوس کردن بدخواهان از 
 دشمنی، قوی شدن ایران است. 
... خامنه ای در این  حضرت آیت ا
دیدار، محبت و ارادت به حضرت 
صدیقه کبری را در امور شخصی 
و عمومی بسیار مؤثر دانستند و 
در بیان نکاتی خطاب به مداحان 
گفتند: مداحی، میراث شیعه و یک 
هنر مرکب است که از ترکیب صدای 
خوش، شعر خوب، آهنگ مناسب 
و محتوای فاخر ایجاد می شود و 
باید همچون سایر متون ارزشمند 
دینی همه ارکان آن زیبا باشد. 
حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره 
به اهمیت آهنگ مناسب در انتقال 
مفاهیم، گفتند: برخی آهنگ ها 
که متناسب با ترانه های گناه آلود 
است برای مداحی مناسب نیست 
مخلوط  آنها  با  نباید  مداحی  و 
شود. ایشان بالا بردن رشد فکری 

جامعه را از جمله ماموریت های 
مداحی برشمردند و گفتند: در 
مداحی علاوه بر معرفت آموزی، 
برانگیختن احساسات نیز وجود 
دارد. البته احساس بدون تعقل 
سودمند نیست اما ویژگی بی بدیل 
معرفت آموزی در متون شیعی این 
است که علاوه بر احساسات، عمق 
معرفتی مخاطب را نیز افزایش 
می دهد. مقام معظم رهبری با اشاره 
به نقش آفرینی برجسته مداحان 
در معرکه های حساس کشور از 
جمله دفاع مقدس و ترغیب جوانان 
به حضور در جبهه ها و فداکاری 
برای کشور و همچنین در قضایای 
گوناگون مانند فتنه ۸۸ و ۹ دی، 
تأکید کردند: بدانید که به عنوان 
مداح در کجا ایستاده اید و با پدیده 

بزرگ و جذاب مداحی در خدمت 
انقلاب یعنی تحول روزآمد کشور 
با  »مبارزه  فضای  گسترش  و 
طاغوت و ظالم و استکبار و فساد« 
نقش آفرینی کنید. حضرت آیت ا... 
خامنه ای، فرهنگ سازی را کار مهم 
دیگر مداحان دانستند و گفتند: 
»استقامت در برابر دشمن یا هجوم 
در مقابل آن«، »پیشرفت علمی«، 
»خانواده و فرزندآوری«، »بصیرت 
و امیددهی« و »ایستادن در مقابل 
شگردهای یأس آفرین دشمن در 
ذهن جوانان« جزو مفاهیمِ نیازمند 
به فرهنگ سازی و هدایت فکری 
و عملی مخاطبان است. ایشان با 
برشمردن شروط لازم برای ایفای 
این نقش آفرینی ها، شرط اول را 
داشتن دغدغه هدایت مردم و پرهیز 

از غلبه دادن پول و شهرت و جایگاه 
اجتماعی در کار مداحی، خواندند 
و افزودند: شرط دیگر نقش آفرینی 
بهتر مداحان، معرفت اندوزی است 
بنابراین با مطالعه کتاب های اخلاق، 
بزرگانی  آثار  و  تفسیر  حدیث، 
مبانی  مطهری،  شهید  همچون 
معرفتی خود را مستحکم کنید. مقام 
معظم رهبری به روز بودن در قبال 
حوادث مهم جهانی را شرط دیگر 
مداحی مؤثر دانستند و گفتند: دنیا 
در حال تغییرات اساسی اما تدریجی 
است و ما با یک پیچ تاریخی مهم 
مواجه و یا در درون آن هستیم 
که باید با مطالعه، از این تغییرات 
 مهم در دنیا و کشور آگاه باشید. 
و  نقشه  تبیین  به  ایشان سپس 
محاسبه دشمن در حوادث اخیر 
پرداختند و گفتند: در این قضایا، 
نقشه دشمن، جامع اما محاسبه آن 
غلط بود. حضرت آیت ا... خامنه ای با 
تأکید بر اینکه دشمن همه عوامل 
لازم برای اخلال و تخریب در یک 
کشور را به کار انداخت، در برشمردن 
این عوامل گفتند: عامل اقتصادی 
وضعیت  چراکه  داشت،  وجود 
اقتصادی کشور خوب نبود و نیست 
مردم  معیشتی  مشکل  بنابراین 
زمینه ای بود که از آن استفاده کنند.  
ادامه در صفحه 6

یــادداشـــت
توافق وین در چه شرایطی است

   سیدجلال ساداتیان
سفیر سابق ایران در بریتانیا

 مقام معظم رهبری: 

 نقشه  دشمن نقص نداشت اما 
محاسبه آنها غلط بود

   حواسمان باشد مغرور نشویم و بگوییم قضایا تمام شد

50 زندانی زن آزاد شدند 
دادستان عمومی و انقلاب تهران گفت: 
۵۰ بانوی زندانی تهران به مناسبت روز زن 
آزاد شدند و همچنین ۴۳۱ نفر از زندانیان 
بانو نیز مرخصی گرفتند. علی صالحی با 
بیان اینکه در راستای تحکیم بنیان خانواده 
این بانوان زندانی استان تهران با اخذ 
تأمین مناسب، به مدت یک هفته مرخصی 
تشویقی گرفتند، گفت: در همین راستا و 
به دلیل سالروز ولادت حضرت زهرا)س( 
و روز زن، مبلغ سه میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
تومان توسط خیرین جمع آوری شده 
که برای آزادی ۵۰ نفر از مادران زندانی 
تخصیص یافته است. دادستان تهران گفت: 
این مبلغ در جشن گلریزان که با همکاری 
شورای حل اختلاف ویژه امور زندانیان 
استان تهران، اداره کل زندان های استان 
تهران و مشارکت شهرداری منطقه ۵، 
در سالن آمفی تئاتر میدان آزادی جشن 
گلریزان برگزار شده است، جمع آوری شد. 

 
نوری را زود آزاد کنید

معاون امور بین الملل قوه قضائیه رفتار با 
حمید نوری را لکه ننگی در سابقه حقوقی، 
قضائی و حقوق بشری دولت سوئد دانست. 
کاظم غریب آبادی، معاون امور بین الملل 
قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری 
اسلامی ایران گفت: دولت سوئد خود را به 
عنوان مدعی حقوق بشر معرفی کرده و 
می بینیم که گاهی مواضع و اقداماتی را هم 
در حوزه حقوق بشر علیه جمهوری اسلامی 
ایران اتخاذ کرده است، اما خود از ناقضان 
عمده حقوق بشر است. وی افزود: از همان 
ابتدای بازداشت حمید نوری تا محاکمه و 
صدور رأی علیه وی، دولت و دستگاه قضائی 
سوئد به دفعات و در حوزه های مختلف، 
حقوق آقای نوری را نقض کرده اند. وی با 
بیان اینکه آقای نوری هیچ جرمی را مرتکب 
نشده و بی گناه در زندان های سوئد است، 
افزود: دولت سوئد باید هرچه سریع تر این 
تبعه ایرانی را آزاد کند و به وی خسارت 

بپردازد. 
 

توضیح دادستان کل کشور 
 درباره پرونده اخلالگران

 بازار ارز
دادستان کل کشور با اشاره به پرونده 
شناسایی اخلالگران بازار ارز، گفت: وزارت 
اطلاعات بر روی این مساله کار و مواردی 
را به دادسرای تهران اعلام کرده است. 
محمدجعفر  والمسلمین  حجت الاسلام 
منتظری درباره پرونده شناسایی عاملان 
و مسببان التهاب در بازار ارز، گفت: وزارت 
اطلاعات بر روی این مساله کار کرده و 
مواردی را به دادسرای تهران اعلام کرده 
است. دادستان کل کشور در ادامه اظهار 
کرد: پرونده شناسایی اخلالگران بازار ارز 
به تازگی به دادستانی آمده و این پرونده 

همچنان باز است. 
 

 بانوان گمان نکنند 
کشف حجاب آزاد شده است 

امام جمعه رشت کشف حجاب برخی 
تأسف  مایه  را  جامعه  زنان  و  دختران 
خواند و متذکر شد: کشف حجاب در نظام 
جمهوری اسلامی جرم است، زیرا خلاف 
قانون اسلام و قرآن است و مجازات اسلامی 
دارد. حجت الاسلام فلاحتی با بیان اینکه 
زنان و مردان مومن و خانواده های معزز 
شهدا از کشف حجاب های رخ داده نگران 
هستند، افزود: دخترانی که کشف ححاب 
کردند و تعدادشان اندک است بدانند که 
این عمل شان جرم است و نظام اسلامی 
اجازه نخواهد داد که عده ای با این عمل 
باعث ناراحتی خانواده های مسلمان و اهل 
تدین شوند، البته از شورای عالی امنیت ملی 
و سازمان فضای مجازی کشور هم انتظار 
داریم تصمیماتی که گرفته اند عملی کنند. 
وی تاکید کرد: این بانوان گمان نکنند که 
بعد از اغتشاشاتی که توسط صهیونیست ها 
طراحی شده بود، کشف حجاب در جمهوری 
اسلامی آزاد شده است، البته بخش عظیمی 
از زنان و دختران جامعه ما اهل تقوا و عفاف 
و حجاب هستند و در یوم ا... های مختلف با 
اقتدار در صحنه حضور می یابند و جامعه 
اسلامی بخشی از اقتدار خود را مدیون این 

زنان و دختران پاکدامن و محجبه است. 
 

برای تحقق کامل حقوق زنان 
باید کوشید

سخنگوی شورای نگهبان گفت:  اصل ۲۱ 
قانون اساسی در راستای تضمین حقوق زن 
وظایفی برای دولت در نظر گرفته است که 
برای تحقق کامل آنها باید کوشید. هادی 
طحان نظیف در صفحه شخصی خود در 
توییتر نوشت:« قانون اساسی در بخشی از 
مقدمه خود با عنوان »زن در قانون اساسی« 
به ضرورت توجه ویژه به حقوق زنان پرداخته 
و اصل ۲۱ قانون اساسی نیز در راستای 
تضمین حقوق زن وظایفی برای دولت در 
نظر گرفته است که برای تحقق کامل آنها 

باید کوشید.

 وضعیت حجاب 
افتضاخ است 

امام جمعه کرج با تاکید بر اینکه 
قانون حجاب باید اجرایی شود، 
گفت: بی حجابی عفت را از بین 
می برد و مرکز تربیت را تخریب 
می کند. حجت الاسلام محمدمهدی 
حسینی همدان با اشاره به اینکه 
متقین در بروز مشکل شکواییه با 
کسی نخواهند داشت، گفت: کسی 
که از مصیبتی که به او وارد شده 
است شکوه بکند نزد دیگران از 
خداوند تعالی شکوه کرده است. امام 
جمعه کرج در ادامه با اشاره به ایام 
ولادت حضرت فاطمه زهرا سلام 
ا... علیها به آیات و روایات بسیار در 
ستایش این بانوی مکرمه پرداخت 
و تصریح کرد: اگر قرار بود حُسن 
و تمام خوبی را در یک صفت و نام 
خلاصه کنیم می توانستیم آن را 
هم نام حضرت فاطمه  بنامیم، چه بسا 
مرتبه حضرت فاطمه از آن نیز بالا تر 
است. وی وضعیت حجاب را افتضاح 
خواند و تصریح کرد: یکی از دلایل 
کم شدن برکات زندگی و قطع شدن 

نزولات آسمانی همین موارد است.

ویـــــــژه
 محمد مخبر:

تلاش  شرکت ملی گاز برای جلوگیری از 
قطعی و تامین مصارف مردم ستودنی است

معاون اول رئیس جمهور ظهر جمعه با حضور در مرکز 
مدیریت دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران در جریان روند 
تولید، توزیع و میزان مصرف گاز کشور در روزهای گذشته با 
توجه به برودت شدید هوا قرار گرفت.  محمد مخبر در بازدید 
از این مرکز و ارتباط مستقیم و ویدئوکنفرانسی با مجتمع 
گاز پارس جنوبی و همچنین مرکز دیسپچینگ استان های 
خراسان رضوی و گلستان گزارشی از میزان تولید و استخراج 
گاز، پایداری شبکه توزیع و مصارف مورد نیاز مردم دریافت 
کرد. معاون اول رئیس جمهور همچنین در حاشیه این بازدید 
و در کارگروه هماهنگی و تامین پایدار سوخت زمستانی 
۱۴۰۱ با قدردانی از مردم فهیم ایران به دلیل همکاری با 
دولت و کمک به مدیریت مصرف گاز در کشور در روزهای 
گذشته تاکید کرد: ملت بزرگ، فرهیخته و اصیل ایران با 
برودت هوا در روزهای گذشته حماسه ای دیگر در همکاری با 
دولت سیزدهم آفریدند و مسئولانه در مدیریت مصرف گاز به 
زحمتکشان وزارت نفت و شرکت ملی گاز ایران کمک کردند 
تا توانستیم با توجه به سرمای شدید و کم سابقه هوا با وضعیت 
مناسب و خوبی از این مرحله گذر کنیم. مخبر همچنین از 
مردم خواست با توجه به پیش بینی های هواشناسی مبنی 
بر کاهش دمای هوا در روزهای آینده همکاری های خود را با 
خادمان شان در شرکت ملی گاز همچنان ادامه دهند. معاون 
اول رئیس جمهور همچنین با قدردانی از رسانه ها و سازمان 
صدا و سیما برای اهتمام ویژه و اقدام جدی در خصوص آگاهی 
بخشی و فرهنگسازی برای مردم، از اقدامات وزیر نفت و دست 
اندرکاران شرکت ملی گاز ایران در حوزه چرخه تولید و توزیع تا 
مصرف انرژی و گاز تقدیر کرد و افزود: تلاش های شبانه روزی 
این دستگاه ها در روزهای گذشته برای جلوگیری از کمبود و 
یا قطع گاز در کشور ستودنی است. خوشبختانه وزارت نفت 
از ماه های گذشته پیش بینی ها و اقدامات لازم برای مدیریت 
مصرف گاز در کشور از جمله ذخیره سازی، نوسازی ناوگان 
حمل و نقل، افزایش تولید و بهسازی خطوط انتقال گاز را آغاز 
کرده بود که خوشبختانه در زمان کنونی شاهد به ثمر نشستن 

زحمات این وزارتخانه بودیم. 

دولت  اسقایی:  احسان  ملی-   آرمان 
سیزدهم از ابتدا، سیاست خارجه خود را برقراری 
رابطه با کشورهای همسایه اعلام کرد. پر واضح 
بود که اعلام این سیاست از سوی دولت به 
برقراری رابطه با عربستان بازمی گشت اما تا 
این لحظه تحول عمیقی در این رابطه اتفاق 
نیفتاده است. تلاش برای برقراری رابطه تهران و 
ریاض به زمینه سازی های عراق و ایجاد فضا برای 
گفت وگوی مقامات امنیتی ایران و عربستان در 
بغداد بازمی گردد. هرچند که فضای منفی بین 
ایران و عربستان همانند قبل وجود ندارد و طرفین 
تلاش دارند به نوعی اجازه ندهند راه رفته برای 
برقراری رابطه دو جانبه تخریب شود. با این وجود 
گاه عربستان دست به اقداماتی می زند که چندان 
در راستای برقراری رابطه دوجانبه با ایران نیست. 
از جمله اینکه اخیرا عربستان و قاهره در بیانیه ای 
در ارتباط با اقدامات تهران و مساله هسته ای ایران 
ابراز نظر کرده اند که با تلاش برای برقراری رابطه 
بین دو کشور در تضاد آشکار قرار دارد. با این وجود 
عربستان بارها اعلام کرده است که از برقراری 

رابطه با تهران استقبال می کند.
  استقبال از برقراری روابط با عربستان

امورخارجه  وزیر  للهیان  امیرعبدا حسین 
پس از دیدار و گفت وگو با همتای لبنانی خود 
گفت: گفت وگوهای مفیدی با همتای لبنانی 
درخصوص موضوعات منطقه ای داشته ام. وی 
درباره مذاکرات ایران و عربستان سعودی افزود: 

گفت وگوهای متعددی را در ماه های گذشته با 
عربستان سعودی در بغداد داشتیم و در حاشیه 
نشست بغداد۲ در اردن نیز فرصت گفت وگوی 
کوتاهی بین آقای فیصل بن فرحان و من فراهم 
شد و در خصوص تداوم گفت وگوها با هدف 
بازگشت روابط ایران و عربستان به حالت طبیعی 

اتفاق نظر داشتیم. 
عربستان  و  ایران  سفارتخانه های    

بازگشایی می شود
همچنین چند روز قبل یک عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلس گفت: نشست های بین ایران و 
عربستان برای تنش زدایی ادامه دارد. ولی در ایام 
نزدیک به اعزام زائران این ارتباط بیشتر خواهد 
شد. به گزارش شفقنا شهریار حیدری در خصوص 
روند تنش زدایی ایران و عربستان، افزود: کشور 
عراق که بین ایران و عربستان واسطه ترمیم روابط 
شده است، تا حدودی کار را پیش برده و در آینده، 
روند اعزام زائران در ایام حج، قطعا فرصت خوبی 
است تا این رابطه ترمیم شود تلاش بر این است که 
تا قبل از اعزام زائران به مکه و مدینه، سفارتخانه ها 

بازگشایی شود. 
  حضور رئیس سازمان حج در مهمانی 

ویژه عربستان
 از سوی دیگر سیدصادق حسینی، رئیس 
سازمان حج و زیارت در رأس هیاتی به دعوت 
وزارت حج و عمره عربستان به این کشور سفر 
کرده است که به دنبال آن، تفاهم نامه حج ۱۴۰۲ 

امضا و طرفین درباره نحوه انتقال زائران و سایر 
موضوعات مرتبط توافق کردند. 

  عربستان در انتظار یک اجازه
هرچند وزیر خارجه عربستان اعلام کرده 
است که از برقراری رابطه با تهران استقبال 
می کند و حتی یک دیدار غیررسمی با حسین 
امیر عبداللهیان در امان داشته است و از سوی 
دیگر در حاشیه یک اجلاس در منطقه با معاون 
رئیس جمهور ایران دیدار داشته و بر برقراری 
رابطه با ایران در این دیدار هم تاکید کرده و از 
سوی دیگر مقامات حج عربستان هم در یک 
ضیافت از رئیس سازمان حج ایران استقبال 
صمیمی کرده است اما به نظر می رسد عربستان 
در انتظار آن است که پیامی از سوی آمریکا به 
آنها مخابره شود که رابطه با تهران را برقرار کنند 

یا خیر.  سس
  در انتظار برجام.... 

 از سوی دیگر عربستان در انتظار است تا 
تکلیف برجام مشخص شود. تا با در نظر گرفتن 
اینکه برجام مرده یا ابقا شده در ارتباط با برقراری 
رابطه با ایران تصمیم بگیرد که در چه سطحی با 
ایران وارد تعامل شده و روابط دیپلماتیک خود را 
آغاز کند. پر واضح است که اگر برجام مجدد  احیا 
شود، در کمترین حالت نفت ایران به بازار تزریق 
شده و بر قیمت نفت عربستان اثر خواهد گذاشت و 
از سوی دیگر به واسطه برجام ایران سطح بالاتری 
از قدرت چانه زنی را خواهد داشت. از این منظر 
در انتظار است مشاهده کند که آیا برجام احیا 
خواهد شد و عربستان باید با یک ایران قدرتمند 
رابطه برقرار کند یا اینکه برجام احیا نخواهد شد 
و عربستان در یک شرایط دیگر و بدون برجام با 

تهران روابط دیپلماتیک برقرار نماید. 

»آرمان ملی« برقراری رابطه ایران و عربستان را بررسی می کند

عربستان در انتظار چیست؟

آرمان ملی: رئیس جمهور در دومین سفر 
استانی به یزد در جمع مردم خاتم اظهار داشت: 
این حضور پرشور شما به دوستان انقلاب پیام 
امیدواری و به دشمنان پیام یأس و ناامیدی 
می دهد که بارها نسبت به ملت ایران دچار 
اشتباه محاسباتی شده اند. سید ابراهیم رئیسی 
گفت: دشمن تصور می کرد با فشار حداکثری 
می تواند ملت ما را متوقف کند اما دید که 
مردم متدین، مصمم و استوار ایران اسلامی 
متوقف نشده و هرگز متوقف نخواهند شد. وی 
افزود: دشمنان این ملت دیدند که مردم ایران 
مصمم اند ظرفیت های بزرگ کشور را احیا 
کنند و به پیشرفت های بزرگی نیز برسند که 
این مسیر با قدرت و قوت ادامه خواهد داشت. 
رئیس جمهور افزود: یکی از انتظارات بحق 
مردم از دولت، ایجاد نظام اداری سالم، بدون 
فساد و روابط ناسالم اداری است؛ مردم ممکن 
است مشکلات را تحمل کنند، اما تبعیض 
به هیچ وجه برای مردم قابل تحمل نیست. 
رئیس جمهور تصریح کرد: مردم اگر هر گونه 
رابطه ناسالم اداری، فساد و تبعیضی در ادارات 
مشاهده کردند، به هیچ وجه آن را تحمل نکرده 
و موضوع را به طور جدی پیگیری کنند؛ امروز 
انتظار مردم از ما مبارزه با فساد و نظام اداری 

عادلانه است. وی تصریح کرد: چنانچه از هر 
بخشی خبری از فساد و یا زمینه بروز روابط 
ناسالم اداری به اطلاع بنده برسد، یقین بدانید 
با همه توان با آن برخورد خواهم کرد؛ به طور 
طبیعی ممکن است که در اثر برخورد با فساد 
جیغ عده ای که خود را خواص می پندارند بلند 
شود، اما این مساله به هیچ وجه برای ما اهمیت 
ندارد، چرا که مهم برای ما منافع عموم مردم 
است و نه عده ای که خود را خواص می پندارند. 
رئیس جمهور با تاکید به همه دستگاه های 
تصمیم ساز و تصمیم گیر در کشور برای توجه 
بیشتر به ظرفیت های بانوان کشور افزود: زنان 
کشورمان در عرصه های مختلف اجتماعی، 
ورزشی، اقتصادی و تولیدی نقش و سهم بسیار 
ارزشمندی دارند که این نقش آفرینی ها همراه 
با فرهیختگی، علم و دانش است و دستگاه ها و 
ارگان های مختلف باید حتما از تجارب و نظرات 
ارزشمند این بانوان بهره بگیرند. رئیس جمهور 
با تأکید جدی بر لزوم پرهیز از نگاه سلیقه ای 
به مسائل مربوط به زنان، اظهار داشت: امروز 
بسیاری از زنان و دختران ما که حتی حجابشان 
هم ضعیف است دل در گرو انقلاب و ارزش ها 
دارند، برای شهدا و خانواده شهدا احترام قائلند، 
با تمام وجود به نظام و انقلاب عشق می ورزند 

و بسیاری از آنها با دیدن رهبر انقلاب اشک 
می ریزند. به هیچ عنوان هیچ کسی حق ندارد 
با نگاه سلیقه ای با موضوعات مربوط به زنان 
برخورد کند. رئیسی با اشاره به اینکه ما در 
جمهوری اسلامی حافظ حقوق زنان هستیم، 
تصریح کرد: ما راضی نمی شویم که حتی یک 
خار به دست یک زن یا دختر ایرانی برود و 
حقوق آنها مورد تعدی قرار بگیرد؛ این حقی 
است که خدا به آنها عنایت کرده و ما فقط 
وظیفه داریم از آن صیانت کنیم. رئیس جمهور 
با تأکید بر لزوم حفظ  شان و احترام زن در خانه 
و جامعه، گفت: هیچ زنی نه در خانه و نه در 
جامعه نباید مورد ستم قرار گیرد. زنان ایرانی 
با عدم همراهی با اغتشاشگران توطئه اخیر 
سیلی محکمی به گوش دشمن زدند. رئیسی 
در بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه 
زنان ایرانی در بسیاری از عرصه ها از جمله در 
مقابله با اغتشاشات اخیر، انگیزه ای برای حضور 
دیگر اقشار جامعه هستند، افزود: به تعبیر 
رهبر معظم انقلاب زنان و دختران ایرانی با 
حضورشان در دفاع از ارزش ها و همچنین عدم 
همراهی با اغتشاشگران، حقیقتاً توطئه اخیر 
را ناکام گذاشتند و سیلی محکمی به گوش 

دشمن زدند. 

رئیس جمهور: 

کسی حق ندارد سلیقه ای با موضوعات مربوط به زنان برخورد کند
     دولت در برخورد با فساد به اعتراض های خواص اهمیت نمی دهد

»پلیس کشی« و »بسیجی 
کشی« یعنی چه؟

 امام جمعه موقت تهران تحرکات 
در ماه های اخیر در فضای سیاسی 
کشور را در راستای هدف قرار 
دادن امنیت کشور دانست و گفت: 
»پلیس کشی« و »بسیجی کشی« 
یعنی چه؟ مگر برای اعتراض سطل 
آشغال آتش می زنند؟ آقا گفتند 
دشمن با تبلیغات و دروغ کار خود 
را پیش می برد. اینها در مدتی کوتاه 
۳۸هزار دروغ علیه ایران گفتند. ما 
هم در مقابل باید جهاد تبیین داشته 
باشیم و هرکس که صدایی دارد، 
از حوزه و دانشگاه و صدا و سیما یا 
حتی در خانواده ها باید جهاد تبیین 
داشته باشیم. حجت الاسلام احمد 
خاتمی با اشاره به حریم شکنی 
از مقام معظم رهبری در نشریه 
انتشار  نشریه  گفت:  فرانسوی 
دهنده، یک نشریه مبتذل است 
و عددی نیست. ما فدای اسلام 
هستیم و جان می دهیم برای آن. 
اینها می خواهند چراغ اسلام را 
خاموش کنند اما به حمد خدا این 

چراغ خاموش شدنی نیست. 

اینستاگرام و واتس آپ 
فراماسونی هستند

امام جمعه مشهد گفت: بخش 
و  ارشاد  وزارت  هنر  و  سینما 
شبکه های افسارگسیخته فضای 
مجازی باید تحت کنترل در بیاید، 
اینکه هر خلافی خواستند بگویند، 
کنند،  عمل  آزادانه  و  بنویسند 
لازمه اش عقب نشینی در جنگ با 
دشمن است؛ دیگر اینکه باید توجه 
کرد شورای عالی فضای مجازی 
به شبکه های  نسبت  ندارد  حق 
فراماسونی اینستاگرام و واتس آپ 
حق  دهد،  نشان  خوش  روی 
ندارد پهنای باندی که در اختیار 
شبکه های خارجی قرار می دهد را از 
شبکه های داخلی دریغ کند. آیت ا... 
علم الهدی بیان کرد: موضوع دیگر، 
وظیفه شورای عالی فضای مجازی 
این است که هم در مقابل بی دینی ها 
و لامذهبی های شبکه های خارجی 
بایستد و هم شبکه های بومی داخلی 
را تهذیب کند که برنامه شبکه 
خارجی را نخواهند اجرا کنند تا 
مردم آنان را بپسندند؛ همچنین 
وزارت ارشاد حق ندارد در جشنواره 
فجر زیر پای هنرمندان فاسدی 
که با جریان برانداز صهیونیستی 
همدردی و هم صحبتی کردند، 

فرش پهن کنند. 

مذاکرات ایران و غرب بر سر بازگشت به برجام در دولت 
فعلی از آنجا شروع شد که تهران این شرط را گذاشت که سپاه 
پاسداران از لیست تحریم های آمریکا خارج شود اما آمریکا 
اعلام کرد که لغو تحریم های سپاه ارتباطی به تحریم های 
برجامی ندارد و احتمالا منظور آنها این بود که این خواسته 
تهران نیازمند مذاکرات جدایی از برجام است. از این مرحله به 
بعد توافق فرابرجامی مطرح شد که تهران آن را نپذیرفته است. 
از سوی دیگر بازگشت به برجام از نظر فنی نیازمند مذاکراتی 
بین ایران و آژانس بود. بحث نظارت پادمانی در این میان مهم 
تلقی می شد زیرا مجلس در این ارتباط مصوباتی را به تصویب 
رساند که بر اساس آن ایران نمی توانست تا زمان لغو تحریم ها 
با آژانس همکاری داشته باشد. اروپایی ها از ابتدای تابستان به 
این سو تلاش کردند در زمینه  توافق هسته ای و احیای برجام 
اقداماتی انجام دهند تا برجام احیا شود. اروپا در این مرحله 
خواسته های ایران را دریافت می کرد و به آمریکایی ها انتقال 
می داد و اظهار نظر آمریکایی ها را به ایران منتقل می کرد و 
نهایتا پیشنهادهای آنها مورد پذیرش قرار نگرفت و اروپایی ها 
واکنش نشان دادند و اعلام کردند که تهران نظرات دیگری 
دارد و تهران در نظر ندارد که اتحادیه اروپا را از انرژی خود 
منتفع کند و چون تهران امکاناتی به روس ها داده و روس ها 
از آن امکانات در جنک اوکراین استفاده کرده اند و اروپایی ها 
در آن جنگ در برابر روسیه ایستاده اند، پس ایران را در برابر 
خود دیدند. از سوی دیگر مسائل داخلی ایران مزید بر علت 
شد تا اینکه اروپایی ها تحریم هایی را علیه ایران وضع کردند 
و علیه تهران موضع گرفتند. به طوری که یک قطعنامه علیه 
ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی تصویب کردند و با 
لابی گری، ایران را از کمیسیون زنان سازمان ملل خارج کردند. 
این موضع گیری ها علیه ایران در شرایطی ایجاد شد که اروپا 
در زمان ترامپ در برابر آمریکا ایستاد و اجازه نداد اسنپ بک 
علیه ایران فعال شود. درکنار هم گذاشتن داده های فوق نشان 
می دهد که شرایط برای احیای برجام مناسب نیست اما سوی 
دیگر شرایط چندان هم منفی نیست زیرا همسایگان ایران 
از جمله قطر و عمان در نظر دارند برای احیای برجام واسطه 
شوند. سفر مسئولین به عمان نیز اینگونه تحلیل شد که احتمالا 
عمان در زمینه احیای توافق هسته ای نقش پیدا کرده است. 
کشوری که در گذشته نیز نقش خوبی در مذاکرات هسته ای 
داشت. هر چند برخی نیز عمان را کشوری واسط بین ایران و 
آمریکا در آزادی زندانیان آمریکایی در تهران اعلام کردند. البته 
آزادی زندانیان به عنوان حسن نیت طرفین در جریان مذاکرات 
اروپایی ها هم مطرح بوده که البته به نتیجه نرسید. ازسوی 
دیگر مساله این است که ایران برای لغو تحریم ها به احیای 
برجام نیازمند است. آمریکایی ها نیز دغدغه هایی دارند که 
برای رفع آنها نیازمند احیای برجام هستند. آمریکا نمی خواهد 
در شرایطی که درگیر مساله اوکراین و کنترل قدرت چین 
است؛ وارد فاز جدیدی در معادلات یعنی درگیری در منطقه 
خاورمیانه شود.  البته آمریکایی ها به دنبال آن هستند که با 
کمترین امتیاز برجام را احیا کنند. از این منظر در این مسیر 
از یک سو در احیای برجام، با دست پس می زنند اما با پا پیش 
می کشند تا شاید بتوانند امتیاز بیشتری در برجام بگیرند. لذا 
باید این مساله را در نظر داشت که غربی ها و به ویژه آمریکا با 
توجه به تحولات شرایط فعلی نظام بین الملل به مسائل نگاه 
می کنند که نگاه آنها به توافق و احیای برجام نیز بر همین 
مبنا استوار است. اگر آمریکایی ها بتوانند آنچه که می خواهند 
از توافق با ایران را به دست بیاورند احتمال فراوان دوباره به از 
سرگیری مذاکرات و احیای برجام بازگردند اما اگر اینگونه 

نباشد باید دید که چه روندی را طی خواهند کرد.


